

Jemen
Informace OAMP
22. ledna 2026

Húsíjské hnutí
Jižní přechodná rada (STC)
Strana al-Isláh

Tento dokument byl vypracován v souladu se Zprávou Agentury EU pro azyl o metodologii informací o zemích původu (2023)¹ v čase omezeném datem vydání na základě uznávaných a relevantních veřejně dostupných informací, případně na základě informací získaných od dalších orgánů státní správy nebo partnerských úřadů členských států Evropské unie a přidružených států, zveřejněných či získaných do vypracování tohoto dokumentu. Zdroje informací jsou v textu uvedeny ve formě poznámek a kompletního seznamu zdrojů včetně příslušných internetových odkazů. Dokument obecně popisuje určitou situaci nebo problematiku a není vyčerpávající ve vztahu k žádnému konkrétnímu případu cizince. Tento dokument nevyjadřuje postoj České republiky k dané zemi nebo problematice.

1 Húsíjské hnutí

Húsíjské hnutí, oficiálně Anšār Allāh (Podporovatelé Alláha; أنصار الله), bylo v 90. letech 20. století založeno dnes již zesnulým Husseinem al-Houthim, který byl členem parlamentu a prominentním kritikem bývalého prezidenta Alího Abdalláha. Současným vůdcem hnutí je jeho bratr Abdul Malik al-Houthi.²

Označení húsíjské hnutí je odvozeno od kmene Húsíjů. Húsíjové vyznávají zajdskou formu šiitismu a tvoří přibližně 35 % jemenské populace. Ne všichni Zajdíové se však hlásí k húsíjskému hnutí.³

Húsíjské hnutí je šiitské islamistické fundamentalistické hnutí a jeden z hlavních aktérů probíhající jemenské občanské války. Do popředí se hnutí dostalo v roce 2014, kdy se vzbouřilo proti jemenské vládě, obsadilo jemenské hlavní město Sana'a a donutilo mezinárodně uznávanou vládu země uprchnout do města Aden na jihu země. Započala tak stále probíhající občanská válka, která vedla k rozsáhlé humanitární krizi.⁴

Húsíjové se staví proti Izraeli a Spojeným státům. Považují se za součást „osy odporu“ vedené Íránem spolu s Hamásem v Pásmu Gazy, Hizballáhem v Libanonu a ozbrojenými skupinami v Iráku.⁵

Jejich ideologie se odráží ve sloganu na vlajce hnutí:

"Bůh je velký"

"Smrt Americe"

"Smrt Izraeli"

„Prokletí na Židy“

„Vítězství islámu“



¹ EUAA, *Country of Origin Information (COI) Report Methodology*, únor 2023, [url](#)

² BBC News, *Who are the Houthis and why is the US targeting them?*, 25. března 2025, [url](#)

³ Wilson Center, *Who are Yemen's Houthis?*, 7. července 2022, [url](#)

⁴ The New York Times, *Who Are the Houthis, and Why Are the U.S. and Israel Attacking Them?*, 31. prosince 2024, [url](#); BBC News, *Who are the Houthis and why is the US targeting them?*, 25. března 2025, [url](#); Reuters, *Explainer: Who are Yemen's Houthis and why are they under attack by Israel?*, 10. června 2025, [url](#)

⁵ Reuters, *Explainer: Who are Yemen's Houthis and why are they under attack by Israel?*, 10. června 2025, [url](#)

Zpočátku špatně organizovaná skupina povstalců v současné době posílila svůj arzenál, který nyní zahrnuje řízené a balistické střely a drony dlouhého doletu. Analytici tuto situaci připisují podpoře Íránu, který zásoboval milice na Blízkém východě.⁶

Spojené státy označily húsíjské hnutí za teroristickou organizaci, což umožňuje ukládat finanční sankce a trestně stíhat každého, kdo skupině vědomě poskytne „hmotnou podporu“.⁷

Húsíjové ovládají severozápad Jemenu, včetně hlavního města Sana'a, a několika populačních center. Jedná se sice o méně než polovinu území Jemenu, přibližně 28 %, nicméně v oblastech pod jejich vlivem žije více než 70 % z přibližně 30 milionů obyvatel Jemenu.⁸

Jednou z klíčových zpravodajských agentur, jejichž prostřednictvím si skupina udržuje svou dominanci v Jemenu, je Bezpečnostní a zpravodajská služba (Security and Intelligence Service; SIS). SIS vznikla v roce 2019 sloučením organizací Politický bezpečnostní úřad (Political Security Office; PSO) a Národní bezpečnostní úřad (National Security Bureau; NSB).⁹

1.1 Útoky v oblasti Rudého moře a Adenského zálivu

Krize v Rudém moři začala 19. října 2023, kdy húsíjské hnutí vypálilo na Izrael rakety a drony a požadovalo ukončení války v Pásmu Gazy. Od poloviny listopadu 2023 pak Húsíjové útočili na komerční plavidla v oblasti Rudého moře, Adenského zálivu a Arabského moře. Húsíjové původně tvrdili, že jejich útoky budou zaměřeny na lodě spojené s Izraelem v rámci solidarity s Palestinci v konfliktu v Pásmu Gazy, ale tato hrozba byla následně rozšířena na plavidla spojená s USA a Velkou Británií poté, co tyto země podnikly letecké údery proti húsíjským cílům, a také na plavidla patřící jakékoli lodní společnosti obchodující s Izraelem.¹⁰

V reakci na útoky Húsíjů v Rudém moři byla pod vedením USA v prosinci 2023 zahájena mezinárodní operace Prosperity Guardian s cílem zajistit bezpečnost lodní dopravy v Rudém moři, k níž se připojilo přes dvacet zemí. Dne 10. ledna 2024 přijala Rada bezpečnosti OSN

⁶ The New York Times, *Who Are the Houthis, and Why Are the U.S. and Israel Attacking Them?*, 31. prosince 2024, [url](#)

⁷ V lednu 2024 Húsíje kvůli útokům na lodní dopravu v oblasti Rudého moře zařadila administrativa tehdejšího prezidenta Joea Bidena na seznam "globálních teroristů zvláštního určení" (SDGT). Nynější prezident Donald Trump rozhodl 22. ledna 2025 zařadit Húsíje na seznam zahraničních teroristických organizací (FTO). Trumpův výkonný příkaz vstoupil v platnost 4. března 2025. Húsíje na seznam FTO zařadila již v lednu 2021 Trumpova první administrativa, následně je ale administrativa Joea Bidena ze seznamu v únoru 2021 vyřadila kvůli nutnosti umožnit přísun humanitární pomoci do Jemenu. The New York Times, *Who Are the Houthis, and Why Are the U.S. and Israel Attacking Them?*, 31. prosince 2024, [url](#); ČTK, *Trump nařídil zařadit jemenské Húsíje na seznam teroristických organizací*, 23. ledna 2025; USA, Congressional Research Service (CRS), *Yemen: Terrorism Designation, U.S. Policy, and Congress*, 13. března 2025, [url](#), s. 1

⁸ BBC News, *Who are the Houthis and why is the US targeting them?*, 25. března 2025, [url](#); International Crisis Group, *The Houthis' Red Sea Attacks Explained*, 3. dubna 2025, [url](#); Velká Británie, Home Office, *Country Policy and Information Note: Yemen: Security situation*, březen 2025, [url](#), s. 18

⁹ Counter Extremism Project, *Eyes of the Regime: How the Houthi Security and Intelligence Service Ensures Political Domination in Yemen*, prosinec 2024, [url](#), s. 6

¹⁰ ČTK, *Na Blízkém východě letos pokračovaly války, padl režim v Sýrii*, 10. prosince 2024; BBC News, *Who are the Houthis and why is the US targeting them?*, 25. března 2025, [url](#); International Crisis Group, *The Houthis' Red Sea Attacks Explained*, 3. dubna 2025, [url](#)

rezoluci, která vyzvala k zastavení útoků jemenských Húsíjů a potvrdila svobodu plavby.¹¹ Od 12. ledna 2024 USA a Velká Británie vedly proti Húsíjům koaliční letecké a raketové údery.¹²

Po uzavření příměří v Pásmu Gazy v lednu 2025 pozastavili Húsíjové útoky na obchodní plavidla, s výjimkou lodí spojených s Izraelem.¹³ V březnu 2025 v důsledku obnovení izraelských úderů a tím i ukončení příměří k útokům znovu přistoupili. USA reagovaly odvetnou vzdušnou kampaní.¹⁴ V květnu 2025 obě strany uzavřely příměří, v jehož rámci Húsíjové přislíbili, že nebudou narušovat mezinárodní námořní dopravu v Rudém moři. Toto příměří se však nevztahovalo na Izrael. Po několikaměsíční přestávce Húsíjové v červenci 2025 útoky v Rudém moři opět obnovili.¹⁵

V návaznosti na uzavření příměří v Pásmu Gazy dne 10. října 2025 Húsíjové v listopadu 2025 oznámili ukončení útoků na lodní dopravu v Rudém moři. Zároveň však uvedli, že v případě obnovení bojů jsou připraveni je znovu zahájit.¹⁶

2 Jižní přechodná rada (STC)

Jižní přechodná rada (anglicky: Southern Transitional Council – STC; arabsky: المجلس الانتقالي الجنوبي al-Intiqālī al-Džanūbī) je separatistická politická organizace podporovaná Spojenými arabskými emiráty (SAE), kterou založil a vedl Aydarus al-Zubaidi.¹⁷



Logo STC

STC byla vytvořena frakcí Jižního hnutí v květnu 2017 krátce poté, co prezident Abd Rabú Mansúr Hádí odvolal guvernéra Adenu Aydaruse al-Zubaidiho (separatistického vojenského vůdce) a Haniho bin Breika (velitele salafistické milice se separatistickými sklony). Po založení se přidala k protihúsíjovskému táboru, ačkoli se zároveň zapojila do politického a vojenského soupeření s mezinárodně uznávanou vládou (Internationally Recognized Government – IRG).¹⁸

V srpnu 2019 propukly na jihu země boje mezi vládními silami podporovanými Saúdskou Arábií a STC, která obvinila prezidenta Hádího ze špatného hospodaření a napojení na islamisty.¹⁹

V listopadu 2019 bylo napětí mezi IRG a STC dočasně vyřešeno dohodou z Rijádu, což je dohoda zprostředkovaná Saúdskou Arábií, jejímž cílem bylo obnovit jednotu v rámci protihúsíjovské koalice bojující v probíhající jemenské občanské válce. Zastavení implementace dohody však vedlo STC k tomu, aby v dubnu 2020 vyhlásila samosprávu. Schválení "urychlovacího mechanismu" v červenci 2020 přesvědčilo STC, aby zrušila prohlášení o samosprávě, a nakonec byl v prosinci téhož roku ustaven nový kabinet zahrnující

¹¹ ČTK, *Rada bezpečnosti vyzvala k zastavení útoků jemenských povstalců v Rudém moři*, 11. ledna 2024

¹² ČTK, *Na Blízkém východě letos pokračovaly války, padl režim v Sýrii*, 10. prosince 2024

¹³ Al Jazeera, *Yemen's Houthis to only target Israel-linked ships following Gaza ceasefire*, 20. ledna 2025, [url](#)

¹⁴ ČTK, *Americká armáda opět zaútočila na húsíjské povstalce v Jemenu*, 19. března 2025

¹⁵ ČTK, *Húsíjové se přihlásili k útoku na loď v Rudém moři, 19 lidí se pohřešuje*, 9. července 2025

¹⁶ ČTK, *Jemenští povstalci vzhledem k příměří v Gaze oznámili konec útoků v Rudém moři*, 11. listopadu 2025

¹⁷ ACLED, *Southern Transitional Council*, n.d., [url](#)

¹⁸ ACLED, *Southern Transitional Council*, n.d., [url](#); ECDHR, *The Southern Transitional Council's Crackdown on Civic Space*, 24. června 2024, [url](#)

¹⁹ BBC News, *UAE has funded political assassinations in Yemen, BBC finds*, 23. ledna 2024, [url](#)

členy STC. Nová vláda s rozdělením moci STC politicky uznala a poskytla jí možnost účastnit se mírových rozhovorů sponzorovaných OSN.²⁰

STC se v roce 2022 stala součástí mezinárodně uznávané jemenské vládní koalice, když prezident Abdar Rabbú Mansúr Hádí odvolal viceprezidenta Alího Muhsina Sáliha Ahmara a své pravomoci delegoval na nově zřízenou prezidentskou radu (Presidential Leadership Council – PLC), jejímž členem je také Aydarus al-Zubaidi.²¹ Založení PLC podnítily Saúdská Arábie a SAE s úmyslem nahradit neúčinné vedení prezidenta Hádího a vytvořit politickou rovnováhu v rámci protihúsíjské koalice.²²

STC čelí kritice za údajné porušování lidských práv v oblastech, které má pod kontrolou.²³ STC je také aktérem, jenž je spojován s oslabováním jednoty Jemenu a s komplikováním snah o vyřešení širšího konfliktu.²⁴

Do prosince 2025 STC kontrolovala značnou část jižního Jemenu, zejména dočasné hlavní město Aden a další strategické oblasti, jako je ostrov Sokotra.²⁵ Dne 8. prosince 2025 zástupci STC uvedli, že organizace ukončila vojenskou operaci Slibná budoucnost (anglicky: Promising Future) a s cílem vyhlásit nezávislost této oblasti rozšířila svou přítomnost do osmi provincií, které dříve dohromady tvořily stát Jižní Jemen, včetně města Aden.²⁶

Na postup STC reagovala Saudská Arábie koncem prosince 2025 zahájením vzdušných úderů ve východní provincii Hadramaút.²⁷ IRG následně vyhlásila na 90 dnů výjimečný stav a na 3 dny uzavřela hranice.²⁸ Počátkem ledna 2026 s vojenskou podporou Saudské Arábie zahájila operaci s cílem dobýt zpět vojenské pozice, kterých se zmocnila STC.²⁹ Kontrolu nad většinou území se podařilo získat 4. ledna 2026.³⁰ O dva dny později byl vůdce STC Aydarus al-Zubaidi vyloučen z PLC a obviněn z vlastizrady. Následně uprchl do SAE.³¹ K 9. lednu oznámil generální tajemník STC z Rijádu rozpuštění organizace. Vysocí představitelé STC však

²⁰ ACLED, *Southern Transitional Council*, n.d., [url](#); Bertelsmann Stiftung, *BTI 2024 Country Report – Yemen*, 2024, [url](#); Al Jazeera, *New Yemen gov't sworn in after Saudi-brokered power-sharing deal*, 26. prosince 2020, [url](#)

²¹ ACLED, *Southern Transitional Council*, n.d., [url](#); Middle East Monitor, *STC calls for another 'coup' in Aden against Saudi-backed Yemen gov't*, 1. února 2024, [url](#); ČTK, *Jemenský prezident Hádí předal své pravomoci nově zřízené prezidentské radě*, 7. dubna 2022

²² ACLED, *Southern Transitional Council*, n.d., [url](#)

²³ USDOS, *2024 Country Reports on Human Rights Practices: Yemen*, 12. srpna 2025, [url](#)

²⁴ Council on Foreign Relations, *Global Conflict Tracker – Conflict in Yemen and the Red Sea*, poslední aktualizace 12. listopadu 2025, [url](#)

²⁵ Middle East Monitor, *STC calls for another 'coup' in Aden against Saudi-backed Yemen gov't*, 1. února 2024, [url](#)

²⁶ ČTK, *The Guardian: Separatisté ovládli jih Jemenu, hrozí rozdělení země na dva státy*, 8. prosince 2025; ČTK, *The Times: Jižní Jemen usiluje o nezávislost, regionální napětí roste*, 12. prosince 2025; Al Jazeera, *Yemeni separatist group claims broad control of south*, 8. prosince 2025, [url](#)

²⁷ ČTK, *Jemenští separatisté obvinili Saúdskou Arábii, že proti nim podnikla údery*, 26. prosince 2025; ČTK, *Saúdská Arábie podnikla vzdušný úder v jemenském přístavu Mukallá*, 30. prosince 2025

²⁸ ČTK, *Jemenská vláda na 90 dnů vyhlásila výjimečný stav a na 72 hodin uzavřela hranice*, 30. prosince 2025

²⁹ Reuters, *Yemen's southern separatists call for path to independence amid fighting over key region*, 3. ledna 2026, [url](#)

³⁰ Al Jazeera, *Saudi-backed government forces retake multiple cities in southern Yemen*, 4. ledna 2026, [url](#)

³¹ ČTK, *Saúdská Arábie obvinila SAE z pomoci při útěku vůdce jemenských separatistů*, 8. ledna 2025

prohlášení delegace vyslané do Saúdské Arábie k jednání s IRG považují za neplatné.³² Kanceláře STC v Jemenu zůstávají otevřené navzdory vládním pokusům o jejich uzavření.³³

3. Politická strana al-Isláh

Jemenská kongregace pro reformu, nazývaná al-Isláh (arabsky: at-Tadžammu'u al-jemānī lil-Iṣlāḥ; التجمع اليمني للإصلاح), je sunnitská islamistická strana založená 13. září 1990 v Sana'a šejchem Abdulláhem ibn Husajnem al-Ahmarem.³⁴ Al-Isláh je jemenskou větví muslimského bratrstva.³⁵ Jedná se o vlivnou koalici islamistů a kmenových vůdců, která podporuje jemenskou vládu, ale především se staví proti Húsijům.³⁶



Vlajka strany
al-Isláh

K jejímu vzniku došlo po sjednocení Jemenu (22. května 1990) a vzniku Republiky Jemen, resp. vyhlášení politického a stranického pluralismu v zemi. Pár měsíců po svém založení se strana al-Isláh stala třetí politickou silou po dvou vládnoucích stranách. Navzdory ekonomickým a politickým rozdílům severu a jihu sdílely oba původní státy systém vlády jedné strany, Jemenské socialistické strany (YSP) na jihu a Všeobecného lidového kongresu (GPC) na severu. Až do roku 1994 se obě strany pokoušely udržet si moc prostřednictvím politického pluralismu. Parlamentní volby v roce 1993 zrušily vzorec 50–50 pro sdílení moci mezi GPC a YSP a místo toho vznikla koalice tří stran: GPC, YSP a strana al-Isláh.³⁷

Sama strana se definuje jako „lidová politická organizace, která usiluje o reformu všech aspektů života na základě islámských principů a učení“.³⁸

Nespokojenost politické reprezentace jihu země s podílem na vládě vyústila v květnu 1994 v ozbrojené střety mezi jihojemenskou a severojemenskou armádou, které skončily v červenci 1994 vítězstvím severu. YSP byla poražena a opustila vládní koalici.³⁹

Revoluce v roce 2011 zpočátku vzbuzovala naděje sunnitských islamistů, ale válka výrazně změnila poměr sil mezi džihádisty, salafisty a Muslimským bratrstvem, které reprezentuje al-Isláh.⁴⁰ Od roku 2011 byla strana jednou z hlavních politických sil v Jemenu,⁴¹ ale po obsazení Sana'a húsijskými povstanci se dostala na okraj politického dění. Mnoho jejích představitelů bylo zatčeno, nebo uprchlo za země.⁴² Ti, kteří zůstali v Jemenu, se přizpůsobili

³² Al Jazeera, *Saudi-backed government forces retake multiple cities in southern Yemen*, 4. ledna 2026, [url](#); The New Arab, *Southern Yemen separatists call foul as 'detained' delegation in Riyadh announce STC dissolution*, 9. ledna 2026, [url](#)

³³ ACLED, *Q&A: Southern Yemen: How did we get here, and what happens next?*, 15. ledna 2026, [url](#)

³⁴ Abaad, *Between war and politics Future of Islah Party after 30 years of Foundation*, 14. října 2020, [url](#); Bertelsmann Stiftung, *BTI 2018 Country Report – Yemen*, 2018, [url](#)

³⁵ BBC News, *UAE has funded political assassinations in Yemen, BBC finds*, 23. ledna 2024, [url](#)

³⁶ Belgie, CGRS-CEDOCA, *Jemen: Veiligheidssituatie*, 19. května 2025, [url](#), s. 17

³⁷ Bertelsmann Stiftung, *BTI 2024 Country Report – Yemen*, 2024, [url](#); Bertelsmann Stiftung, *BTI 2018 Country Report – Yemen*, 2018, [url](#); Abaad, *Between war and politics Future of Islah Party after 30 years of Foundation*, 14. října 2020, [url](#)

³⁸ AlIslah-ye.net, (التعريف) للإصلاح, n.d., [url](#)

³⁹ Bertelsmann Stiftung, *BTI 2024 Country Report – Yemen*, 2024, [url](#); Abaad, *Between war and politics Future of Islah Party after 30 years of Foundation*, 14. října 2020, [url](#)

⁴⁰ POMEPS, *Sunni Islamist dynamics in context of war: What happened to al-Islah and the Salafis?*, n.d., [url](#)

⁴¹ Belgie, CGRS-CEDOCA, *Jemen: Veiligheidssituatie*, 19. května 2025, [url](#), s. 18

⁴² POMEPS, *Sunni Islamist dynamics in context of war: What happened to al-Islah and the Salafis?*, n.d., [url](#)

politické a vojenské situaci. Jeden z vůdců al-Isláhu, šejk Mohammed Ali al Khuzaie, se dokonce v roce 2020 připojil k húsíjskému hnutí.⁴³

V posledních letech je však al-Isláh pod stále větším tlakem. Nejprve kvůli ztrátám území ve prospěch Húsíjů v provinciích al-Džawf, al-Bajdá a Marib. Odstoupení Hadího a al-Mohsena v dubnu 2022 pozici al-Isláhu ještě více oslabilo, a v srpnu 2022 byl al-Isláh vyhnán z ropné provincie Šabwa silami STC a dalšími milicemi podporovanými SAE. Tím se al-Isláh ocitl v situaci, kdy má kontrolu pouze nad Maribem, svou tradiční základnou, a nad ozbrojenými jednotkami v Táizu. I v Maribu však čelí tlaku jednotek podporovaných SAE na jihu a východě a tlaku Húsíjů na západě a severu země.⁴⁴

Členové strany al-Isláh zaujímají odmítavý postoj proti STC a SAE, které vedou kampaň proti straně al-Isláh. Separatisté a strana al-Isláh jsou v širší válce spojeni proti Húsíjům, ale jinak stojí proti sobě.⁴⁵

Strana al-Isláh, která byla v minulosti klíčovým hráčem na jemenské politické scéně, je nyní oslabena, a to v důsledku několika faktorů:

- Vojenské neúspěchy: Strana utrpěla porážky na strategických frontách, zejména ztratila pozice v jižních regionech, jako je Abyan a Shabwah, kde rozšířila svou kontrolu STC.⁴⁶
- Zhoršující se spojení: Vztahy al-Isláhu se Saúdskou Arábií, které byly kdysi základem jeho vnější podpory, se zhoršily. Vnitřní politika a rozdílné cíle vedly k ochlazení vztahů a strana se dostala do větší izolace.⁴⁷

Ve druhé polovině roku 2025 čelili členové strany al-Isláh zadržováním ze strany Húsíjů. Nejméně 70 osob spojených s touto stranou bylo zadrženo 28. října 2025 v provincii Dhamár. Tato zadržení jsou součástí širší kampaně, která začala v červenci 2025, její kořeny však sahají už do roku 2014. Podle svědectví rodinných příslušníků zadržených Húsíjové v některých případech nepředložili zatýkácí příkazy ani nesdělili, kam byli jejich příbuzní odvezeni.⁴⁸

3 Zdroje

Abaad Studies & Research Center (Abaad), *Between war and politics Future of Islah Party after 30 years of Foundation* [Mezi válkou a politikou; Budoucnost strany al-Isláh po 30 letech od založení], 14. října 2020, <https://www.alminasapress.com/news1335503>, přístup 22. ledna 2026

ACLED,

Southern Transitional Council [Jižní přechodná rada], n.d., <https://acleddata.com/yemen-conflict-observatory/actor-profiles/southern-transitional-council/>, přístup 22. ledna 2026

Q&A: Southern Yemen: How did we get here, and what happens next? [Otázky a odpovědi: Jižní Jemen: Jak jsme se dostali do této situace a co bude dál?], 15. ledna 2026,

⁴³ Wilson Center, *Yemen 2021: Islah, the Houthis & Jihadis*, 17. března 2021, [url](#); Middle East Eye, *Saudi alliance with Yemen's Islah on the brink over Muslim Brotherhood tensions*, 20. listopadu 2020, [url](#)

⁴⁴ Belgie, CGRS-CEDOCA, *Jemen: Veiligheidssituatie*, 19. května 2025, [url](#), s. 18

⁴⁵ Norsko, Landinfo, *Jemen: Rekruttering og tvangsrekruttering til styrker tilknyttet Southern Transitional Council*, 5. dubna 2024, [url](#)

⁴⁶ The New Arab, *The decline of Yemen's Islamist al-Islah party*, 12 října, 2022, [url](#)

⁴⁷ Washington Institute for Near East Policy, *An Exceptional Case: Saudi Relations with Yemen's Islah Party*, 26. července 2021, [url](#)

⁴⁸ HRW, *Yemen: Houthis' Widespread Detentions of Political Opponents*, 27. listopadu 2025, [url](#)

<https://acleddata.com/qa/qa-southern-yemen-how-did-we-get-here-and-what-happens-next>, přístup 22. ledna 2026

Alislah-ye.net, التجمع اليمني للإصلاح (Jemenská kongregace pro reformu (definice)), n.d., <https://alislah-ye.net/content.php?id=1>, přístup 22. ledna 2026

Al Jazeera,

New Yemen gov't sworn in after Saudi-brokered power-sharing deal [Nová jemenská vláda složila přísahu po dohodě o rozdělení moci, kterou zprostředkovala Saúdská Arábie], 26. prosince 2020, <https://www.aljazeera.com/news/2020/12/26/yemens-new-government-sworn-in-after-power-sharing-agreement>, přístup 22. ledna 2026

Saudi-backed government forces retake multiple cities in southern Yemen [Saúdskou Arábií podporované vládní síly znovu obsadily několik měst v jižním Jemenu], 4. ledna 2026, <https://www.aljazeera.com/news/2026/1/4/saudi-backed-government-forces-retake-multiple-cities-in-southern-yemen>, přístup 22. ledna 2026

Yemen's Houthis to only target Israel-linked ships following Gaza ceasefire [Jemenští Húsíjové se po příměří v Gaze zaměří pouze na lodě spojené s Izraelem], 20. ledna 2025, <https://www.aljazeera.com/news/2025/1/20/yemens-houthis-to-only-target-israel-linked-ships-following-gaza-ceasefire>, přístup 22. ledna 2026

Yemen's Saudi-backed government retakes southern areas from STC: What next? [Jemenská vláda podporovaná Saúdskou Arábií znovu ovládla jižní oblasti od STC: Co bude dál?], 12. ledna 2026, <https://www.aljazeera.com/news/2026/1/12/yemens-saudi-backed-government-retakes-southern-areas-from-stc-what-next>, přístup 22. ledna 2026

Yemeni separatist group claims broad control of south [Jemenská separatistická skupina prohlašuje, že ovládá velkou část jihu země], 8. prosince 2025, <https://www.aljazeera.com/news/2025/12/8/yemeni-separatist-group-claims-broad-control-of-south>, přístup 22. ledna 2026

BBC News,

UAE has funded political assassinations in Yemen, BBC finds [SAE financovaly politické vraždy v Jemenu, zjistila BBC], 23. ledna 2024, <https://www.bbc.com/news/world-middle-east-67945137>, přístup 22. ledna 2026

Who are the Houthis and why is the US targeting them? [Kdo jsou Húsíjové a proč se na ně USA zaměřují?], 25. března 2025, <https://www.bbc.com/news/world-middle-east-67614911>, přístup 22. ledna 2026

Belgie, Commissioner General for Refugees and Stateless Persons (CGRS-CEDOCA), *Jemen: Veiligheidssituatie* [Jemen: Bezpečnostní situace], 19. května 2025, https://www.cgra.be/sites/default/files/rapporten/coi_focus_jemen_veiligheidssituatie_20250519.pdf, přístup 22. ledna 2026

Bertelsmann Stiftung,

BTI 2018 Country Report – Yemen [BTI 2018 Zpráva o zemi – Jemen], 2018, https://bti-project.org/fileadmin/api/content/en/downloads/reports/country_report_2018_YEM.pdf, přístup 22. ledna 2026

BTI 2024 Country Report – Yemen [BTI 2024 Zpráva o zemi – Jemen], 2024, https://bti-project.org/fileadmin/api/content/en/downloads/reports/country_report_2024_YEM.pdf, přístup 22. ledna 2026

Council on Foreign Relations, *Global Conflict Tracker – Conflict in Yemen and the Red Sea* [Monitor globálních konfliktů – Konflikt v Jemenu a Rudém moři], poslední aktualizace 12. listopadu 2025, <https://www.cfr.org/global-conflict-tracker/conflict/war-yemen>, přístup 22. ledna 2026

Counter Extremism Project, *Eyes of the Regime: How the Houthi Security and Intelligence Service Ensures Political Domination in Yemen* [Očima režimu: Jak bezpečnostní a zpravodajská služba Húsíjů zajišťuje politickou nadvládu v Jemenu], prosinec 2024, https://www.counterextremism.com/sites/default/files/2024-12/Eyes%20of%20the%20Regime_Houthi%20SIS_v2.pdf, přístup 22. ledna 2026

ČTK,

Americká armáda opět zaútočila na húsíjské povstalce v Jemenu, 19. března 2025

Húsiové se přihlásili k útoku na loď v Rudém moři, 19 lidí se pohřešuje, 9. července 2025

Jemenská vláda na 90 dnů vyhlásila výjimečný stav a na 72 hodin uzavřela hranice, 30. prosince 2025

Jemenský prezident Hádí předal své pravomoci nově zřízené prezidentské radě, 7. dubna 2022

Jemenští povstalci vzhledem k příměří v Gaze oznámili konec útoků v Rudém moři, 11. listopadu 2025

Jemenští separatisté obvinili Saúdskou Arábii, že proti nim podnikla údery, 26. prosince 2025

Na Blízkém východě letos pokračovaly války, padl režim v Sýrii, 10. prosince 2024

Rada bezpečnosti vyzvala k zastavení útoků jemenských povstalců v Rudém moři, 11. ledna 2024

Saúdská Arábie obvinila SAE z pomoci při útěku vůdce jemenských separatistů, 8. ledna 2025

Saúdská Arábie podnikla vzdušný úder v jemenském přístavu Mukallá, 30. prosince 2025

The Guardian: Separatisté ovládli jih Jemenu, hrozí rozdělení země na dva státy, 8. prosince 2025

The Times: Jižní Jemen usiluje o nezávislost, regionální napětí roste, 12. prosince 2025

Trump nařídil zařadit jemenské Húsie na seznam teroristických organizací, 23. ledna 2025

European Centre for Democracy and Human Rights (ECDHR), *The Southern Transitional Council's Crackdown on Civic Space* [Zásah Jižní přechodné rady proti občanskému prostoru], 24. června 2024, <https://www.ecdhr.org/the-southern-transitional-councils-crackdown-on-civic-space/>, přístup 22. ledna 2026

Evropská Unie – Agentura EU pro azyl (EUAA), *Country of Origin Information (COI) Report Methodology* [Zpráva EUAA o metodologii informací o zemích původu (IoZP)], únor 2023, https://coi.euaa.europa.eu/administration/easo/PLib/2023_02_EUAA_COI_Report_methodology.pdf, přístup 22. ledna 2026

Human Rights Watch (HRW), *Yemen: Houthis' Widespread Detentions of Political Opponents* [Jemen: Húsíjové provádějí rozsáhlá zatýkání politických oponentů], 27. listopadu 2025, <https://www.hrw.org/news/2025/11/27/yemen-houthis-widespread-detentions-of-political-opponents>, přístup 22. ledna 2026

International Crisis Group, *The Houthis' Red Sea Attacks Explained* [Vysvětlení útoků Húsíjů v Rudém moři], 3. dubna 2025, <https://www.crisisgroup.org/visual-explainers/red-sea/>, přístup 22. ledna 2026

Middle East Eye, *Saudi alliance with Yemen's Islah on the brink over Muslim Brotherhood tensions* [Saúdská aliance a jemenský al-Isláh v kritickém bodě kvůli napětí kolem Muslimského bratrstva], 20. listopadu 2020, <https://www.middleeasteye.net/news/yemen-saudi-islah-alliance-muslim-brotherhood-tensions>, přístup 22. ledna 2026

Middle East Monitor, *STC calls for another 'coup' in Aden against Saudi-backed Yemen gov't* [STC vyzývá k dalšímu „převratu“ v Adenu proti Saúdy podporované jemenské vládě], 1. února 2024, <https://www.middleeastmonitor.com/20240201-stc-calls-for-another-coup-in-aden-against-saudi-backed-yemen-govt/>, přístup 22. ledna 2026

Norsko, Country of Origin Information Centre (Landinfo), *Jemen: Rekruttering og tvangsrekruttering til styrker tilknyttet Southern Transitional Council* [Jemen: Nábor a nucený nábor do sil přidružených k Jižní přechodné radě], 5. dubna 2024, <https://landinfo.no/wp-content/uploads/2024/04/Jemen-respons->

Rekruttering-og-tvangsrekruttering-til-styrker-tilknyttet-Southern-Transitional-Council-05042024.pdf, přístup 22. ledna 2026

Project on Middle East Political Science (POMEPS), *Sunni Islamist dynamics in context of war: What happened to al-Islah and the Salafis?* [Dynamika sunnitského islamismu v kontextu války: Co se stalo se stranou al-Islah a salafisty?], n.d., <https://pomeps.org/sunni-islamist-dynamics-in-context-of-war-what-happened-to-al-islah-and-the-salafis>, přístup 22. ledna 2026

Reuters,

Explainer: Who are Yemen's Houthis and why are they under attack by Israel? [Vysvětlení: Kdo jsou jemenští Húsíjové a proč jsou terčem útoků Izraele?], 10. června 2025, <https://www.reuters.com/world/middle-east/who-are-yemens-houthis-why-are-they-under-attack-2024-01-12/>, přístup 22. ledna 2026

Yemen's southern separatists call for path to independence amid fighting over key region [Jemenští jižní separatisté volají po cestě k nezávislosti uprostřed bojů o klíčovou oblast], 3. ledna 2026, <https://www.reuters.com/world/middle-east/saudi-envoy-says-leader-yemen-separatist-group-stc-blocked-delegations-aden-2026-01-02/>, přístup 22. ledna 2026

The New Arab,

Southern Yemen separatists call foul as 'detained' delegation in Riyadh announce STC dissolution [Separatisté z jižního Jemenu protestují proti „zadržené“ delegaci v Rijádu, která oznámila rozpuštění STC], 9. ledna 2026, <https://www.newarab.com/news/south-yemen-separatists-call-foul-stc-announce-dissolution>, přístup 22. ledna 2026

The decline of Yemen's Islamist al-Islah party [Úpadek jemenské islamistické strany al-Isláh], 12. října 2022, <https://www.newarab.com/analysis/decline-yemens-islamist-al-islah-party>, přístup 22. ledna 2026

The New York Times, *Who Are the Houthis, and Why Are the U.S. and Israel Attacking Them?* [Kdo jsou Húsíjové a proč na ně USA a Izrael útočí?], 31. prosince 2024, <https://www.nytimes.com/article/houthi-yemen-red-sea-attacks.html>, přístup 22. ledna 2026

USA, Congressional Research Service (CRS), *Yemen: Terrorism Designation, U.S. Policy, and Congress* [Jemen: Označení za teroristickou organizaci, politika USA a Kongres], 13. března 2025, https://www.congress.gov/crs_external_products/IF/PDF/IF12882/IF12882.5.pdf, přístup 22. ledna 2026

US Department of State (USDOS), *2024 Country Reports on Human Rights Practices: Yemen* [Zpráva o stavu lidských práv v roce 2024: Jemen], 12. srpna 2025, <https://www.state.gov/reports/2024-country-reports-on-human-rights-practices/yemen/>, přístup 22. ledna 2026

Velká Británie, Home Office, *Country Policy and Information Note: Yemen: Security situation* [Politika vůči zemi a informace o zemi; Jemen: Bezpečnostní situace], březen 2025, <https://assets.publishing.service.gov.uk/media/67e67683b79d8c9841eadd9a/YEM+CPIN+Security+situation.pdf>, přístup 22. ledna 2026

Washington Institute for Near East Policy, *An Exceptional Case: Saudi Relations with Yemen's Islah Party* [Výjimečný případ: vztahy Saúdské Arábie a jemenské strany al-Isláh], 26. července 2021, <https://www.washingtoninstitute.org/policy-analysis/exceptional-case-saudi-relations-yemens-islah-party>, přístup 22. ledna 2026

Wilson Center,

Who are Yemen's Houthis? [Kdo jsou jemenští Húsíjové?], 7. července 2022, <https://www.wilsoncenter.org/article/who-are-yemens-houthis>, přístup 22. ledna 2026

Yemen 2021: Islah, the Houthis & Jihadis [Jemen 2021: Al-Isláh, Húsíjové a džihádisté], 17. března 2021, <https://www.wilsoncenter.org/article/yemen-2021-islah-houthis-jihadis>, přístup 22. ledna 2026